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Z VĚDECKÉHO ÚDOLÍ I ROZHOVOR S JAKUBEM STRNADEM
JARNÍ ROZBĚH I UKLIĎME ČESKO I VELKÝ DEN V POLEPŠOVNĚ  
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Milí spoluobčané,

první číslo letošního zpravodaje Naše vesnice je ve schránkách a opět v něm přinášíme střípky z našeho pes-
trého obecního života.

I když jsme si mysleli, že nás už nic horšího než pandemie covid-19 nemůže potkat a konečně se náš život 
po dvou letech zase začínal vracet do normálu, máme tady další zkoušku vnitřní síly, lidskosti, ochoty a při-
pravenosti pomáhat druhým na úkor našich zažitých standardů. Válka, která se Evropě s výjimkou Balkánu 
téměř osmdesát let vyhýbala, je nyní velmi blízko a člověka až mrazí, když si uvědomí, jak podobná je v mno-
ha ohledech situace dnes a situace na konci třicátých let minulého století.

Na druhou stranu platí, že naděje a solidarita je jedním z nejsilnějších lidských motorů. Je neuvěřitelně 
posilující pocit vidět, jak se dnes snad každý snaží pomáhat tak, jak jen nejlépe může. Vlna solidarity je téměř 
neuvěřitelná a to jsou jasné známky toho, že česká společnost má v sobě hluboce zakořeněny hodnoty lidství 
a solidarity a že i přes mnohá úskalí jsme stále demokratickou zemí s úctou k člověku a životu jako takovému. 
Moc si toho vážím a děkuji všem za Vaši podporu a štědrost. Budeme se ji snažit předávat tam, kde je nejvíc 
potřeba a budeme to dělat tak dlouho, jak jen to bude třeba.

Druhým zásadním tématem následujících dní je územní plán, jehož příprava a tvorba je u konce. Práce na 
něm zahájilo již předchozí vedení obce a bylo naší povinností tuto důležitou agendu dokončit. Jakkoli jsme 
si na počátku mysleli, že bude vše hotovo během jednoho dvou let, ukázalo se, že kvalitní příprava z hledis-
ka dalšího rozvoje obce takto zásadního strategického dokumentu zabere podstatně více času. Tak jako tak 
máme nyní návrh územního plánu již hotový a připravený k  tomu, aby byl předložen zastupitelstvu obce 
v nejbližších dnech k rozhodnutí.

Už jsme o územním plánu, jeho základních východiscích a řešeních psali několikrát. A jakkoli by se jistě 
dalo o jednotlivostech diskutovat dlouho, jsme přesvědčeni o tom, že jako celek je zvolené řešení kvalitní a že 
se jedná o rozumný kompromis mezi soukromými zájmy vlastníků a veřejným zájmem na zachování naší 
obce jako funkčního společenství lidí, jako místa, kde se dobře žije.

Ať už dopadne hlasování o návrhu územního plánu jakkoli, chtěla bych Vás všechny požádat, abyste se 
zajímali o dění v obci. Zajímejte se o tak důležité věci jako jsou územní plány, vyhlášky, výstavba v obci, 
sledujte veřejná zasedání, která se Vám snažíme zprostředkovávat online. I když víme, že máte svých starostí 
dost, je sledování těchto věcí důležité pro to, aby měl člověk alespoň základní povědomí o tom, co se v jeho-
bezprostředním okolí děje. I když z hlediska kontextu stávajících událostí ve světě jde o bezvýznamné věci, 
z hlediska našich každodenních životů mají velkou váhu.

Přeji nám všem pevného a silného ducha a otevřenou náruč a pochopení pro všechny, kteří to potřebují.
Rovněž nám všem přeji, ať je příchod jara příchodem naděje a vítězství nad vším zlem, které se ve světě nyní 
děje.

Veronika Kristová

Fotografie na titulní straně: David Sýkora
Fotografie str. 4 a 5: David Sýkora
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P Ř I  J A R N Í M  R O Z B Ě H U  O P Ě T  P O S P O L U
Letošní jaro se konečně dočká zase „normál-
ního“ průběhu tradičního Jarního rozBĚHu, 
tak jako proběhl v roce 2019. Úspěšný nultý 
ročník, který přinesl mnoho radosti, euforie 
a medailí pro malé i velké, narušila coronavi-
rová pandemie, a proto se rozběh v následu-
jícím roce bohužel nekonal. O to větší zájem 
byl loni, kdy se Jarní rozBĚH uskutečnil dis-
tanční formou, do kterého se zapojilo víc jak 
150 lidí!

Druhý ročník proběhne v sobotu 26. břez-
na ve 13 hodin u Hospůdky U hřiště, odkud 
mohou účastníci vyběhnout na zvolenou tra-
su XS, S, M, L nebo XL. Věříme, že všichni 
běžci ladí formu a  pilně trénují a  těšíme se 
na hojnou účast!

Děkujeme Ústavu jaderného výzku-
mu,  a. s., který je hlavním partnerem akce, 
za podporu.

Sportu zdar!
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Usnesení č. 1/5/2021
Zastupitelstvo obce Husinec schvalu-
je rozpočet obce Husinec pro rok 2022 
ve znění Přílohy č. 1 tohoto Zápisu.

Usnesení č. 2/5/2021
Zastupitelstvo obce Husinec schvalu-
je střednědobý výhled rozpočtu na rok 
2023 a 2024 ve znění Přílohy č. 2 tohoto 
Zápisu.

Usnesení č. 3/5/2021
Zastupitelstvo obce Husinec v  sou-
ladu s  §  102 odst.  2 písm.  a) zákona 
č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zříze-
ní), ve znění pozdějších předpisů, zmoc-
ňuje starostku obce k provádění vybra-
ných rozpočtových opatření –  změn 
v rozpočtu obce Husinec:
• schválení příjmů nad  rámec 
schváleného rozpočtu obce na příslušný 
rok bez omezení;

• schválení snížení výdajů bez 
omezení částky v rámci položek i para-
grafů;
• schválení zvýšení výdajů 
do  100 000  Kč (včetně) v  jednotlivém 
případě, jde-li o výdaje vyvolané potře-
bami změn (resp. přesunu prostředků) 
mezi jednotlivými paragrafy schválené-
ho rozpočtu a uvnitř jednotlivých para-
grafů schváleného rozpočtu;
• schválení výdajů bez  omeze-
ní výše pro případné realizace účelově 
vázaných výdajů k odvrácení škod, pre-
venci havárií, řešení havárií a živelných 
pohrom, výdajů ve stavu nouze, výdajů 
na  vyměřené sankce (pokuty, penále 
apod.), výdajů dle pravomocného roz-
hodnutí soudu a  dalších výdajů, kde 
může dojít ke škodám z důvodu časové-
ho prodlení, popř. změn rozpočtu v této 
souvislosti spočívajících v  upřesnění 
členění schváleného rozpočtu (v přípa-

dech přesunů příjmů anebo výdajů mezi 
jednotlivými položkami).

Provedené rozpočtové změny v uve-
dených případech budou předloženy 
v  konkrétních částkách zastupitelstvu 
na  nejbližším zasedání následujícím 
po  provedení rozpočtového opatření 
v kompetenci starostky.

Usnesení č. 4/5/2021
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 
aktualizaci odpisového plánu ZŠ a  MŠ 
Husinec-Řež, příspěvkové organizace 
pro rok 2021, který tvoří Přílohu č. 3 to-
hoto Zápisu.

Usnesení č. 5/5/2021
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 
odpisový plán ZŠ a  MŠ Husinec-Řež, 
příspěvkové organizace pro rok 2022, 
který tvoří Přílohu č. 4 tohoto Zápisu.

S O U H R N  U S N E S E N Í  K   Z Á P I S U  Č .   5 / 2 0 2 1 
Z E   Z A S E D Á N Í  Z O  H U S I N E C  K O N A N É H O 

D N E   9.  1 2 .  2 0 2 1
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Usnesení č. 6/5/2021
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 
cenu stočného pro  tlakovou kanaliza-
ci ve  vlastnictví obce Husinec na  rok 
2022 ve  výši 45  Kč/m³ s  platností od 
1. 1. 2022.

Usnesení č. 7/5/2021
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 
Rozpočtové opatření č.  5/2021, které 
tvoří Přílohu č. 5 tohoto Zápisu.

Usnesení č. 8/5/2021
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 
Rozpočtové opatření č.  6/2021, které 
tvoří Přílohu č. 6 tohoto Zápisu.

Usnesení č. 9/5/2021
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 
Obecně závaznou vyhlášku obce o míst-
ním poplatku za obecní systém odpado-
vého hospodářství, která tvoří Přílohu 
č. 7 tohoto Zápisu.

Usnesení č. 10/5/2021
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 
změnu hranice pozemku dle geomet-
rického plánu č 1290-003/2021, kterým 
dojde k rozšíření výměry pozemku parc. 
č. 385/27 o 149 m2 a současně zmenšení 
výměry pozemku parc. č. 380/11 a pově-
řuje starostku obce, Bc. Veroniku Kris-
tovou podpisem Souhlasného prohláše-
ní mezi XX a XY na straně jedné a obcí 
Husinec, IČ 00240231, se sídlem U Rad-
nice 64, Řež, Husinec, 250 68 zastoupe-
né starostkou Bc. Veronikou Kristovou, 
na  straně druhé. Souhlasné prohlášení 
tvoří Přílohu č. 8 tohoto Zápisu.

Usnesení č. 11/5/2021
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 
prodej pozemku p. č. 461/23 o výměře 

489 m² a pozemku p. č. 461/24 o výmě-
ře 7 m², které byly vytvořeny rozdělením 
pozemku p. č. 460/1 o výměře 47 356 m², 
zapsaného na LV č. 10001 vedeném Ka-
tastrálním úřadem pro Středočeský kraj, 
Katastrální pracoviště Praha-východ, 
pro katastrální území Husinec u  Řeže 
a obec Husinec, a to podle geometrické-
ho plánu č. 1028-11/2016 vyhotoveného 
Ing. Tomášem Bartíkem dne 20. 3. 2017 
a  pověřuje starostku obce, Bc.  Veroni-
ku Kristovou podpisem Kupní smlou-
vy mezi obcí Husinec, IČ  00240231, 
se sídlem U Radnice 64, Řež, Husinec, 
250 68 zastoupené starostkou Bc. Vero-
nikou Kristovou na  straně prodávají-
cího, a  XY a  XX na  straně kupujícího.   
Kupní smlouva tvoří Přílohu č. 9 tohoto 
Zápisu.

Usnesení č. 12/5/2021
Zastupitelstvo obce Husinec schvalu-
je koupi pozemku parc. č. 460/9 o cel-
kové výměře 35  m² zapsaného na  LV 
č.  481 vedeném Katastrálním úřadem 
pro Středočeský kraj, Katastrální pra-
coviště Praha-východ, pro katastrální 
území Husinec u  Řeže a  obec Husinec 
a pověřuje starostku obce, Bc. Veroniku 
Kristovou, podpisem Kupní smlouvy 
mezi XY a XX na straně prodávajícího 
a obcí Husinec, IČ 00240231, se sídlem 
U Radnice 64, Rež, Husinec, 250 68 za-
stoupenou starostkou Bc.  Veronikou 
Kristovou, na  straně kupujícího. Kupní 
smlouva tvoří Přílohu č. 10 tohoto Zá-
pisu.

Usnesení č. 13/5/2021
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 
Smlouvu o  smlouvě budoucí o  služeb-
nostech inženýrských sítí na zbudování 
inženýrských sítí kanalizační, vodovod-

ní a  elektrické přípojky na  pozemku 
p. č. 372/5 a 363/37 v k. ú. Husinec u Řeže, 
mezi obcí Husinec, IČ 00240231, se síd-
lem U Radnice 64, Rež, Husinec, 250 68, 
zastoupenou starostkou, Bc. Veronikou 
Kristovou, na straně jedné jako budoucí 
povinnou, a  XX a  XY na  straně druhé 
jako budoucími oprávněnými. Smlouva 
tvoří Přílohu č. 11 tohoto Zápisu.
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Usnesení č. 1/1/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje:
• uzavření Dohody o  ukončení 
Veřejnoprávní smlouvy uzavřené podle 
zákona č.  553/1991  Sb., o  obecní poli-
cii, ve  znění pozdějších předpisů uza-
vřené mezi obcí Zdiby se sídlem Prů-
běžná 11, Zdiby, 250   66, IČ 00241032, 
na  straně jedné a  obcí Husinec, se 
sídlem U  Radnice  64, Rež, Husinec, 
250 68, IČ  00240231, na  straně druhé 
dne 21.  8.  2008, (souhlas s  uzavřením 
této veřejnoprávní smlouvy byl udělen 
Krajským úřadem Středočeského kraje 
dne 29.  9.  2008 pro č.  j.  143464/2008/
KUSK, rozhodnutí nabylo právní moci 
dne 17. 10. 2008), a to ve znění Přílohy 
č. 1 tohoto zápisu;
• uzavření Veřejnoprávní smlou-
vy o  zajišťování výkonu úkolů Obecní 
policie Zdiby na  území obce Husinec, 
a to mezi Obcí Zdiby, se sídlem Průběž-
ná  11, Zdiby, 250 66, IČ  00241032, za-
stoupenou starostkou obce JUDr. Evou 
Slavíkovou, na straně jedné a Obcí Hu-
sinec, se sídlem U Radnice 64, Rež, Hu-
sinec, 250 68, IČ 00240231, zastoupenou 
starostkou Bc.  Veronikou Kristovou, 
na  straně druhé, a  to ve  znění Přílohy 
č. 2 tohoto zápisu.

Zastupitelstvo obce Husinec schvalu-
je rozpočet obce Husinec pro rok 2022 
ve znění Přílohy č. 1 tohoto Zápisu.

Usnesení č. 2/1/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 

přijetí dotace z  programu OPŽP, čís-
lo výzvy  122., prioritní osa  3. Odpady 
a  materiálové toky, ekologické zátě-
že a  rizika, specifický cíl  3.1 Prevence 
vzniku odpadů, a  to v  rámci projektu 
„Pořízení kompostérů pro občany obce 
Husinec“.

Usnesení č. 3/1/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 
přijetí dotace Ministerstva pro místních 
rozvoj z programu Podpora rozvoje re-
gionů 2019+, podprogram Podpora ob-
novy a rozvoje venkova, a to z dotačního 
titulu č.  117D8210A, Podpora obnovy 
místních komunikací na  akci „Obnova 
místních komunikací v obci Husinec“.

Zastupitelstvo obce Husinec dále 
schvaluje zkrácení rozsahu prací v ulici 
Ke Kapličce, kdy tato ulice nebude opra-
vena v  plném rozsahu a  to v  souladu 
s Přílohou č. 2 tohoto Zápisu.

Usnesení č. 4/1/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schvalu-
je Smlouvu o  smlouvě budoucí o  slu-
žebnostech inženýrských sítí (dále jen 
„Smlouva“), jejímž předmětem je stav-
ba inženýrských sítí –elektro přípojky 
na pozemku p. č. 328/1 v k. ú. Husinec 
u  Řeže, obec Husinec, okres Praha-vý-
chod, zapsaného na LV č. 10001, vede-
ného u Katastrálního úřadu pro Středo-
český kraj, mezi obcí Husinec, se sídlem 
U  Radnice  64, Řež, 250 68 Husinec, 
IČ  00240231, zastoupenou starostkou 

obce, Bc. Veronikou Kristovou, jako bu-
doucí povinnou a manželi XX a XY ja-
kožto budoucími oprávněnými. Smlou-
va tvoří Přílohu č. 3 tohoto Zápisu.

Usnesení č. 5/1/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schvalu-
je Smlouvu o zřízení věcného břemene 
a  dohodu o  umístění stavby zařízení 
distribuční soustavy –  kabelové vedení 
na pozemku parc. č. 494/7 a 59/1, v k. ú. 
Husinec u  Řeže, mezi  obcí Husinec se 
sídlem U Radnice 64, Řež, 250 68 Husi-
nec, IČ  00240231 zastoupenou starost-
kou obce, Bc. Veronikou Kristovou, jako 
budoucí povinnou a  společností ČEZ 
Distribuce, a. s. se sídlem Děčín, Děčín 
IV-Podmokly, Teplická  874/8, 405 02, 
IČ  24729035, zastoupenou společnos-
tí Ungerer  s. r. o., se sídlem Libušín, 
Kladenská  749, okres Kladno, 273 06, 
IČ  24729507, panem Jiřím Pokorným, 
jako budoucím oprávněným. Smlouva 
tvoří Přílohu č. 4 tohoto Zápisu.

Usnesení č. 6/1/2022
Zastupitelstvo obce Husinec přijímá 
systémové nápravné opatření, které 
spočívá v  tom, že majetek podléhající 
zápisu příslušného katastrálního úřadu 
bude do majetku obce zaevidován vždy 
ke dni podání návrhu na vklad.

S O U H R N  U S N E S E N Í  K   Z Á P I S U  Č .   1 / 2 0 2 2 
Z E   Z A S E D Á N Í  Z O  H U S I N E C  K O N A N É H O 
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Opravy a údržba
Na přelomu března a dubna dojde k cel-
kové opravě povrchů 9 ulic v naší obci 
díky dotaci. Taktéž budou opraveny 
další komunikace i  chodníky. Opravili 
jsme cestu v Močidlech. Odvodnění uli-
ce Vltavská by mělo být v tuto chvíli již 
hotové. Probíhají přípravy na  celkovou 
obnovu veřejného osvětlení, přechod 
na LED.

Odpad
Mobilní dům z  ulice Akátová je pryč. 
Nejen zde bude zbudováno důstojné 
místo pro tříděný odpad. Děkujeme, že 
třídíte, podporujeme to. Úklid ulic je 
v  plánu po  Velikonocích, datum dáme 
včas vědět.

Pozor na zvěř
Iniciovali jsme osazení dopravního zna-
čení s  upozorněním na  divokou zvěř 
k příjezdové silnici do naší obce, neboť 

počet sražených zvířat je alarmující. 
Znovu všechny řidiče prosím, ZVOL-
NĚTE!

Relaxace
Na jaře proběhne oprava dětských hřišť 
a  jejich příprava na  sezónu. Opětovně 
apeluji, vyřazené hračky k herním prv-
kům nepatří a  mohou dětem způsobit 
zranění. Děláme pořádek v  bývalém 
lomu v  Husinci. Vydržte, výsledek nás 
všechny potěší. V  Mandelce vznikne 
malé posezení a sportovní prvek. Nové 
posezení pod sídlištěm nejen pro naše 
seniory je již na  místě. Obnovili jsme 
lesní pěšinku od  vltavské vyhlídky 
na Hlavní.

Tomáš Pfeifer

Na únorovém zasedání zastupitelstva 
jsme Vám prezentovali dva důleži-
té projekty. Projektovou dokumentaci 
na rekonstrukci celé ulice Nad Údolím, 
která zahrnuje zbudování nové silnice, 
bezpečnostních prvků, chodníků a par-
kovacích stání, která jsou již teď silně 
poddimenzovaná a  dále developerský 
projekt společnosti Baleno Delta, a. s.

Je třeba připomenout, že oba tyto 
projekty, stejně jako již probíhající vý-
stavba v této lokalitě, vychází z územní 
studie, která byla schválena zastupiteli 
v roce 2017.

Společnost Baleno Delta,  a. s. před-
stavila svůj projekt výstavby, který za-

hrnuje 36  bytových jednotek, parkova-
cí stání pro novou výstavbu a  veřejné 
prostranství. V  územním plánu je tato 
lokalita určena k  zastavění již historic-
ky více než 20 let. Podmínkou výstavby 
bude ze  strany obce uzavření smlouvy 
o  spolupráci, která bude zahrnovat jak 
příspěvek stavebníka na  infrastrukturu 
obce, tak příspěvek na rekonstrukci ko-
munikace v ulici Nad Údolím. Cílem je 
rekultivovat toto území kompletně a na-
jednou v co možná nejkratší době.

V  současné chvíli pracujeme na  sla-
dění projektů společnosti Induspon, Ba-
leno Delta a obce Husinec, aby na sebe 
projekty plynule navazovaly a při jejich 

realizaci nedošlo ke zbytečným problé-
mům a nesrovnalostem. Naším hlavním 
cílem je zabezpečit dostatečné kapacity 
pro parkování, pokud možno co nej-
méně zasahovat do zeleně za bytovými 
domy, dále odvodnění komunikací, je-
jich bezpečnost v  důsledky zvýšení in-
tenzity provozu kvůli nově vznikající 
výstavbě, zbudování nových chodníků, 
řešen bude též zpomalovací ostrůvek 
z  ulice Hlavní do  ulice Nad Údolím 
a  další. Podrobnosti projektu najdete 
na webu obce. Je před námi ještě dlou-
há cesta, naší snahou je najít to nejlepší 
řešení.

Veronika Kristová a Martin Dymáček

P R O J E K T Y  A  V Z H L E D  O B C E
Lokalita Nad Údolím

Z P R Á V Y  Z   O B E C N Í H O  Ú Ř A D U
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I v tomto novém roce se musíme potý-
kat s dopady covidu a vládních opatření 
na naše životy. A protože ani naší obci se 
problematika covidu nevyhýbá, snaží-
me se respektovat možná rizika přenosu 
viru na naše seniory a omezit tak kultur-
ní a společenské akce, které pro ně jinak 
velmi rádi připravujeme.

Těšíme se, že se opět rozeběhne ka-
várnička pro seniory, v  rámci níž se 
mohou setkávat v  knihovně Obecního 
úřadu obvykle každý poslední čtvrtek 
v měsíci mezi 14. a 16. hodinou.

Zatím se snažíme přicházet se seni-

ory nad 70  let do  styku 
především díky roznášce 
gratulací. Tato setkání 
bývají příležitostí k  vý-
měně povzbudivých slov, 
projevení zájmu o  aktu-
ální prožívání seniorů 
i  k  jejich potěšení kres-
lenými přáníčky od  dětí 
z naší MŠ a ZŠ, ze kterých 
máme letos pro jejich ná-
paditost, barevnost i oso-
bitost opět velkou radost. 
Již druhým rokem jsme se 
rozhodli vybrat více hez-
kých obrázků, které děti 
vytvořily, a  které 
se tak dostanou 
do  rukou našich 
seniorů a mohou 
tak potěšit autory 
i obdarované. Pro 
seniory, kteří sla-
ví v  daném roce 
kulaté jubileum, 
jsme se rozhodli 
inovovat dárkové 

balíčky, a dle reakcí od začátku 
roku se zdá, že to byla dobrá 
volba.

V letošním roce bychom rádi 
dále posunuli jeden z  návrhů 
na  kulturní vyžití v  obci, a  to 
vznik ochotnického divadelního 
spolku. První schůzku nadšen-
ců, kteří projevili zájem se aktiv-
ně zapojit, jež se měla uskutečnit 
v  lednu, jsme museli z  důvodu 
rozšíření nákazy covidem zrušit. 
O  novém termínu budeme in-

formovat. Koho by tato myšlenka oslo-
vila, má ještě pořád možnost se přidat.

Letos jsme se také podíleli na vyhlá-
šení soutěže o  nejlepší kresbu Kaple 
sv.  Václava v  Řeži pro úvodní stránku 
nové kroniky kapličky. Kresby bylo mož-
no předávat na  Obecní úřad do  28.  2., 
vyhodnocení pak proběhne do  31.  3. 
Jsme rádi, že jste se do této soutěže ak-
tivně zapojili.

Kresby bylo možné předávat na obec-
ní úřad do 28.2. Sešly se nám dvě. Obě 
nádherné a obě budou použity do kro-
niky kaple sv. Václava. Autory kreseb 
jsou Ivanan Smetanová a Ester Vlčková.

Hana Krommerová

K O M I S E  S O C I Á L N Í  A   K U L T U R N Í  I N F O R M U J E
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Rok se s rokem sešel a za dveřmi je dal-
ší akce Ukliďme Česko. Hlavní úklido-
vý den je plánován na sobotu 2. dubna. 
Minulý rok akce proběhla vlivem pan-
demie za  ztížených podmínek, přesto 
byla počtem zúčastněných a množstvím 
sesbíraného odpadů velice úspěšná.

Letos bychom chtěli využít lepšící se 
situaci a naplánovat akci podobně jako 
v minulých letech – bude možné se bě-
hem úklidu potkávat, bude připraveno 
malé občerstvení, upomínkové předmě-
ty a podobně.

Podrobnější informace o místech sra-
zu, organizaci a sběrných místech budou 
včas oznámeny na webových stránkách 
obce, letácích a prostřednictvím obecní-
ho rozhlasu. Pytle na odpad a ochranné 
pomůcky (rukavice i v dětských velikos-
tech) budou zajištěny.

Členové komise ŽP

U K L I Ď M E  Č E S K O ,  U K L I Ď M E  Ř E Ž

Ukliďme naši obec a sad
Kdy: 2. 4. 2022
Kde: v 9:00 u potravin v Řeži

Vyrazíme od potravin směrem k Červené skále, pak
přes močidla do sadu. Tam se setkáme s týmem
z Větrušic. Společně obejdeme sad a uklidíme ho.
Nakonec se za dobře odvedenou práci odměníme
opečeným buřtem.

Na akci zveme i naše nové ukrajinské sousedy a jejich děti.
Rádi se s vámi seznámíme a ukážeme, jak to u nás vypadá a
kam rádi chodíme.

S sebou: pevná obuv, pití. Pytle, rukavice a buřty
zajištěny.
Dohlédněte prosím na to, aby děti, které půjdou samy, měly u sebe kontakt na
své rodiče!

Organizátoři: TOM Řež, obec Husinec, obec Větrušice, kontaktní osoba: Zbyněk
Kocur (+420 728 946 803)
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V sobotu 2. dubna se na schůzce herní-
ho klubu na OÚ v Řeži od 15.00 odehra-
je turnaj s názvem Aprílové ježkohraní. 
Soutěžit se bude v deskové hře RoboRa-
lly, kterou si návštěvníci klubu hodně 
oblíbili.

Symbolem turnaje se stal ježek, kte-
rého v  duchu ladovských obrázků vy-
tvořila moje sestra Bára Typltová. Ježek 
je zobrazen coby turista nebo poutník 
na znamení, že pohár je putovní. Vítěz 

turnaje by jej měl v dubnu 2023 buďto 
obhájit, anebo předat novému šampio-
novi.

Konkrétní formát turnaje určí počet 
dorazivších účastníků. Prozatím zamýš-
líme uspořádat dvě kola, z nichž první 
bude kvalifikací pro finální závod.

V RoboRally hráč v omezeném čase 
udílí svému robotovi pomocí karet pří-
kazy typu „postup vpřed“, „vlevo vbok“, 
„čelem vzad“, „zpětný chod“ a podobně 

– jako u kdysi populárního počítačové-
ho robota Karla. Roboti po naprogra-
mování udělené příkazy slepě vykonají. 
I ten nejlepší plán ale může zhatit třeba 
srážka s cizím robotem.

Start v  turnaji je zdarma. Žádáme 
však zájemce, aby přišli včas. Hru mů-
žeme před startem vysvětlit i začáteční-
kovi, předchozí znalost není nezbytná.

Jan Typlt

K L Á N Í  O   P O H Á R  S   J E Ž Č Í M  P O U T N Í K E M
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Srdečně Vás zveme na  vzpomínkovou 
akci, kterou si připomeneme 80  let 
od úspěšného útoku na Reinharda Hey-
dricha. Den Jana Kubiše se bude konat 
v sobotu 28. května od 9 hodin v Památ-
níku národního útlaku a  odboje v  Pa-
nenských Břežanech.

Při této příležitosti bude unikátně 
vystaven dopis Jana Kubiše, který ode-
slal slečně Marii Žilanové jen dva týdny 
před uskutečněním atentátu na R. Hey-
dricha.

Zajímavé informace o  parašutistic-
kých výsadcích z období 2. světové vál-
ky se dozvíte na  panelech umístěných 
na nádvoří horního zámku a v jeho par-
ku.

Zprostředkujeme Vám jedinečnou 
možnost cestovat časem o celých 80 let 
zpět a o pouhých 10 kilometru jižněji –
do ulice V Holešovičkách dne 27. květ-
na 1942, kde se stanete svědky dějinné 
události, a  to prostřednictvím brýlí 
s virtuální realitou.

K  vidění bude vojenská historická 

technika, projdete se vybaveným stano-
vým táborem klubů vojenské historie. 
Během dne Vám členové těchto klubů 
předvedou ukázky historických zbraní, 
uniforem, spojovací techniky apod. Na 
Vaše děti zde čekají zajímavé aktivity, 
které pro ně připravila Československá 
obec legionářská.

Odpoledne si budete moci exklu-
zivně vyslechnout přednášku historika 
Eduarda Stehlíka o Janu Kubišovi. Pro-
běhne autogramiáda tohoto autora knih 
s historickou tematikou a také badatele 
Vlastislava Janíka, autora knihy „Maut-
hausen – konečná stanice“. V podvečer 
se můžete těšit na  koncert kapely Tax-
meni a jejího člena Jaroslava Čvančaru.

Nabitý program zakončí promítání 
filmu „Atentát“ režiséra Jiřího Sequen-
se. Předcházet mu bude přednáška re-
nomovaného filmového historika Pavla 

Taussiga, který uvede na  pravou míru 
omyly natočené v  tomto filmu z  roku 
1964.

V  průběhu celého dne můžete na-
vštívit expozici věnovanou životu v Pro-
tektorátu Čechy a  Morava a  domácí-
mu i  zahraničnímu odboji. Účastnit se 
můžete také komentovaných prohlídek 
kaple sv. Anny od architekta Santiniho, 
která se nachází v zámeckém parku.

U příležitosti této akce budou veřej-
nosti výjimečně zpřístupněny části dol-
ní zámku v Panenských Břežanech – bý-
valého sídla Heydrichových.

Aktuální informace se dozvíte 
na  webových či facebookových strán-
kách památníku.

Těší se na Vás pracovníci Oblastního 
muzea Praha-východ a  Památníku ná-
rodního útlaku a odboje v Panenských 
Břežanech.

D E N  J A N A  K U B I Š E 
2 8 .   K V Ě T N A

V památníku národního útlaku a odboje 
Panenské Břežany
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Něco málo o kavárničce
Kavárnička pro rodiče s dětmi je urče-
na rodičům, ale i  prarodičům, kteří si 
chtějí svůj čas s  dětmi trochu zpestřit, 
potkat nové tváře a  děti nové kamará-
dy. Po  dvouletém covidovém trápení, 
kdy jsme museli naše schůzky velice 
eliminovat, popřípadě setkávat se ven-
ku, nyní cítím, že vše se v dobré obrací 
a touha vidět se potlačuje zažité obavy. 

Místem těchto milých, dopoledních ra-
dovánek je knihovna na obecním úřadě, 
a to každý první pátek v měsíci od 9.30–
11.30. Veškeré informace ke kavárničce 
naleznete také na webu obce, na obec-
ních nástěnkách v obci a skvěle funguje 
i  naše WhatsApp skupina, kde sdílíme 
fotografie, zasíláme aktuální informa-
ce k  připravovaným akcím, popřípadě 
změny v programu.

Novinky pro tento rok
Jak jsem již zmínila v úvodu, obec nás 
tento rok podpořila i  finančně. Díky 
tomu jsme od  ledna začali spolupraco-
vat s rodinným centrem Brandýský Ma-
týsek, které pro rodiče s dětmi připravi-
lo dne 15. 1. ukázkové dopoledne svých 
aktivit. Všem se akce moc líbila, a  to 
bylo vidět i  na  našem dalším setkání, 
protože kdo nemohl dorazit v  sobotu, 

navštívil nás hned na  další kavárničce 
v pátek.

A na co se děti mohou těšit? Nové 
hračky pro všechny věkové kategorie, 
opičí dráha, výtvarné dílničky, taneč-
ky a písničky. A jako bonus nafukovací 
hrad. Celou dobu jsem zde přítomna já 
a  hodná teta Jana, která tuto mobilní 
hernu realizuje a  s  dětmi tvoří. Rodiče 
se mohou těšit na pohodovou atmosfé-
ru, plnou spokojených dětí, možnost se-
známit se s novými tvářemi a podělit se 
o  své rodičovské radosti i  strasti. Káva 
a malé občerstvení je zde samozřejmos-
tí. Další akcí, která se bude realizovat 
v  květnu, bude podologické vyšetření, 
které povede odborný fyzioterapeut.

Už nyní se na  vás všechny moc tě-
šíme, protože osobnímu setkání se nic 
nevyrovná.

Hana Patzáková

K A V Á R N I Č K A  P R O  R O D I Č E  S   D Ě T M I
Maminky, tatínkové, babičky a naše dětičky. Takto by se dala výstižně označit naše Kavárnička pro rodiče s dětmi. Fungujeme již 
třetím rokem a tento rok máme pro naše příznivce spoustu novinek. Díky podpoře obce se máte na co těšit.
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Ráda bych Vás informovala 
o  několika akcích, kterých 
jsme se mohli zúčastnit.                

V  polovině listopadu se 
konala slavnost sv.  Mar-

tina. Na  počátku naší martinské ces-
ty jsme se na  školní zahradě rozdělili 
o plamínek, abychom rozžali lampiony, 
a přivolali jsme Martina písní. Po chví-
li se skutečně objevil Martin na  bílém 
koni, který nás směle vedl vpřed. Poma-
lými krůčky jsme se blížili k  pokladu, 
který na nás čekal na konci cesty u pa-
neláků. Martinův kůň se zastavil a  my 
se rozestoupili kolem něj. Za to, že nás 
provázel, jsme mu poděkovali písněmi 
a ohňovým vystoupením.

Na konci prosince jsme přispěli ně-
kolika Betlémy, které jsme stříhali, lepily 
a barvili, na výstavu do kapličky.

V naší obci se i letos v lednu vypravila 

skupinka Tří králů z lesní školky. Děku-
jeme všem, kteří svůj rok začali dobrým 
skutkem a  napojili se tak na  tříkrálo-
vé poselství. Výtěžek Tříkrálové sbírky 
2022, zajišťovaný Charitou Neratovice, 
bude použit na  nákup kompenzačních 
pomůcek pro seniory Domu s  pečova-
telskou službou Sv. Jakuba v Libiši a ob-
novu zahrady v jejich areálu.

Po temném zimním období se vláda 
Slunce opět navrací, příroda se probouzí 
a mezi lidmi nastává uvolnění, neváza-
né veselí, tancovačky, zabíjačky, svatby, 
maškarní merendy a  průvody. To ale 
trvá jen do Popeleční středy. Pak násle-
duje 46denní přísný půst až do Veliko-
noc. Lesní školka si užívala masopust-
ní veselí po celý týden. Děti se naučily 
masopustní písně, vyrobily si veselé klo-
bouky a koláčky, dozvěděly se, jaké sym-
boly představovaly masky v  průvodu. 

Vše vyvrcholilo v pondělí, kdy proběhl 
Masopustní průvod obcí a v úterý, kdy 
jsme slavili karneval s divadlem v MŠ.

Moc se Těším na další akce, kterých 
se budeme velice rádi účastnit. Všem 
přeji mnoho radosti, zdraví a lásky!

Magda Frýbortová

Žáci a žákyně Základní školy Husinec-
-Řež srdečně zvou všechny, kteří mají 
rádi přírodu a  chtějí ji chránit, na  ha-
ppening zaměřený na  vzácného živo-
čicha, který u nás žije a zaslouží si naši 
ochranu. Tato akce je připravována 
v  rámci projektu Světová škola a  nese 
název Chraňme užovkou podplamatou.

Akce se bude konat v neděli 1. května 
2022 od 10 hodin U Hastrmana.

A co nás čeká? Zajímavé povídání 
o plazech s paní Dobášovou, tvoření, zá-
bavné hry, muzika a společné plánování 
stavby hadníku/líhniště pro hady.

Pedagogický sbor ZŠ Husinec-Řež

L E S N Í  M A T E Ř S K Á  Š K O L K A  S O V I Č K A

C H R A Ň M E  U Ž O V K U 
P O D P L A M A T O U

V neděli 1. 5. 2022 od 10 hodin U Hastrmana
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• Nejprve se zeptám: jste právě ve služ-
bě? Může se stát, že zmizíte uprostřed 
rozhovoru?
Službu držíme pořád všichni, ale vyškr-
táváme všechny, co tu nejsou. V přípa-
dě, že by nás mělo být hodně málo, tak 
se dohodneme, kdo například nepojede 
k babičce. Takové situace se řeší hlavně 
během letních prázdnin.
• To jistě vyžaduje toleranci ze  strany 
partnerek a rodinných příslušníků…
To ano, třeba když jsme loni měli výjezd 
v poledne na Štědrý den.

• Co byste řekl k  historii hasičského 
sboru v  naší obci a  kdy byl sbor zalo-
žen?
Já bych se odkázal na  článek v  Naší 
vesnici, kde místní historik pan Šoukal 
sepsal několikastránkovou historii dob-
rovolných hasičů. Vyšlo to k příležitos-
ti oslav 90  let založení sboru v  Husin-
ci. Sbor byl založen v  roce 1927 a  měl 
30  zakládajících členů. (Naše vesnice 
1/2016, str. 24–27, pozn. red.)
• Je husinecká hasičská zbrojnice pořád 
funkční? 

V  současnosti funguje jako hasičské 
skladiště, kde máme uloženy všechny 
věci, které jsou potřeba například bě-
hem pálení čarodějnic. Také tu máme 
historické čerpadlo Ebert, které bychom 
rádi zrenovovali, ale není na to bohužel 
čas a sbor by to finančně neutáhl.
• Od roku 2013 jste velitelem výjezdové 
jednotky. Znamená to, že jste se musel 
vypořádat s  povodní, která zasáhla 
naši obec?
Povodeň byla můj druhý zásah. Bylo 
to samozřejmě obtížné po  fyzické ale i 
psychické stránce. Pracovali jsme čtr-
náct dní v kuse, kdy jsme se pouze stří-
dali, abychom se vyspali ve sklepě nebo 
na  půdě na  úřadě na  transportních le-
hátkách.
• Co obnáší práce velitele?
Hlavně zodpovědnost, protože zod-
povídám za  celou jednotku. Dále je to 
akceschopnost, protože naší povinnos-
tí je vyrazit na  cestu do  deseti minut 
od zavolání. Je tedy třeba, aby nás bylo 

R O Z H O V O R 
S   J A K U B E M  S T R N A D E M

Jakub Strnad žije v Husinci od roku 1997. Podniká v oblasti stavebních prací, dálko-
vě vystudoval právnickou fakultu, obor vyšší justiční úředník. V rámci naší obce je 
aktivní – je členem zastupitelstva obce, v místním fotbalovém klubu SK Husinec-Řež 
zastával post brankáře a nyní společně se svým otcem trénují přípravku. V roce 2011 
se stal členem výjezdové jednotky sboru dobrovolných hasičů a od roku 2013 je jejím 
velitelem. 
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dost a  byli jsme dostatečně vybavení. 
Náš technik se stará o auta po technic-
ké stránce, ale navenek za  ně zodpoví-
dám já. Jednou za dva roky musíme mít 
zdravotní prohlídky. Na veškeré vybave-
ní musíme mít pravidelné zkoušky, aby 
se nám například při výjezdu do pátého 
patra domu nestalo, že nám teče hadi-
ce. Práce obnáší také hodně školení. 
Jednou za  rok musím jako velitel pro-
školit všechny členy jednotky v  rozsa-
hu čtyřiceti hodin, zaškoluji nové členy 
a  společně s  mým zástupcem Petrem 
Hezinou, který je velitel družstva, orga-
nizujeme nejrůznější cvičení.
• Jaká máte hasičská vozidla a jaký 
mají objem nádrží na vodu?
Máme cisternu, automobilovou stří-
kačku Mercedes Benz, která je určena 
k  přepravě 5 + 1 členů, je tam hodně 
místa na  vybavení a  máme tam nádrž 
na dva a půl kubíků vody, a ještě nádrž 
na 400 litrů pěnidla. Druhou cisternou 
je Tatra  815, ta má nádrž na  osm ku-
bíků vody a  je dělaná pro čtyři hasiče, 
pokud jsou hubení, protože sedí na mo-
toru (smích). Třetím vozidlem je Nissan 
Terrano, terénní automobil, který je ur-
čený pro situace, kdy je třeba dovézt lidi 
a techniku do těžko přístupného terénu, 
kam se náklaďák nedostane.
• Co jste pro povolání hasiče vystudo-
val?
Já jsem studoval střední školu veřejno-
právní Trivis, která byla zaměřena na in-
tegrovaný záchranný systém a na veřej-
né právo. Poté jsem šel na vysokou školu 
Báňskou v  Ostravě na  fakultu bezpeč-
nostního inženýrství. Měl jsem tenkrát 
sen stát se důlním záchranářem, ale vy-
hořel jsem tenkrát na  matematice, tak 
jsem přesídlil do Brna, kde jsem dálkově 
studoval na právnické fakultě.

• Co bylo na studiu v Brně nejobtížněj-
ší?
Neřekl bych, že by tam byl nějaký extra 
těžký předmět. Spíš bylo obtížné sklou-
bit dálkové studium s prací a ostatními 
věcmi. Chodil jsem domů z práce v šest 
nebo v sedm hodil a do půlnoci se učil.
• Jaký byl jeden z nejtěžších výjezdů?
Například v  roce 2018 došlo k  požáru 
v  místech, kde bývaly u  paneláků uby-
tovny. Tenkrát tam bydleli sociálně slabí 
lidé a šlo tehdy o zásah, kdy bylo zachrá-
něno nejvíce osob – dvacet dospělých 
a deset dětí, přežili všichni. Fyzicky ná-
ročné to bylo, když jsme hasili skály nad 
tratí nad vlakovou zastávkou, protože 
jsme všechno potřebné vybavení včet-
ně stokilového čerpadla museli přenést 
přes lávku. Zásah byl dost nebezpečný, 
protože na nás padaly stromy a kameny. 
Loni jsme hasili skleník, což se jeví jako 
banalita, ale byla v něm propan-butano-
vá láhev a stalo se to zrovna několik dní 
poté, co dva hasiči zemřeli po výbuchu 
plynu.
• Víte dopředu, zda se v hořícím objek-
tu nachází nebezpečné látky, výbušniny 
a podobně?
V případě toho hořícího skleníku se to 
nevědělo. Samozřejmě u hal, které jsou 
určeny na skladování takových látek, se 
to ví. Všechny objekty mají za  povin-
nost mít na vstupních dveřích informa-
ce o nebezpečných látkách. Správně bys-
te to měla mít vyvěšené i  v  garáži. Ale 
lidé tam mívají propanbutanové láhve 
nebo kanystry s benzínem, a to se nikdy 
neví dopředu.

Informace, které dostáváme z  ope-
račního střediska, jsou krátké a  struč-
né, většinou se dozvídáme jen adresu, 
co se děje, kdo je uvnitř a zda je někdo 
v ohrožení. A ne vždy to souhlasí.

• A který zásah byl nejvíce kuriózní?
Asi když jsme sundávali kočku ze stro-
mu a ona utekla dřív, než jsme přistavi-
li žebřík (smích). Anebo vyprošťování 
kozla ze studny.
• Jak to probíhá, když vás zavolají 
uprostřed noci k poplachu?
Musím si vzít kalhoty, kde mám všechny 
klíče od práce. Na nějaké kafe není čas.  
Člověk se oblíkne, vespod má pyžamo 
a  jede se. Jak jsem říkal, musíme vyjet 
do deseti minut od zavolání.
• Jak často vás volají k  různým zása-
hům?
Já jsem přinesl s sebou statistiku zásahů 
od roku 2013, ať už se jedná o požár, ži-
velní pohromu, únik nebezpečných lá-
tek, technickou pomoc, technické havá-
rie nebo dopravní nehodu. Zásahů bylo 
132. Člověk často odběhne od  práce, 
rodiny, občas jde o planý poplach. Není 
to vždy lehké. Ale pak se podívám na ta 
čísla: od roku 2013 se podařilo zachránit 
89 osob. A to rozhodně má smysl.
• Jak se vám daří skloubit zaměstnání, 
hasičská služba a sport?
Co se týče výjezdů, je samozřejmě někdy 
problém, že utečete od rozdělané práce 
nebo z jednání. Ale je to vaše povinnost 
a vyjet se musí. Ostatní záležitosti okolo 
hasičů, papírování, komunikace s  obcí 
a  krajem se dělají po  večerech, výcvi-
ky po víkendech. Ve volném čase hraji 
hokej, na který chodím na šestou ráno. 
Fotbal teď nehraji, ale chodím s  tátou 
trénovat přípravku.
• Co podle vás v naší obci chybí?
Já bych teď nerad mluvil jako zastupitel, 
protože když do toho člověk vidí, tak ne 
že by změnil názor, ale vidí důvody, proč 
něco nejde. Ale co v obci rozhodně chy-
bí, je tělocvična pro školu. Myslím, že 
obci chybí nějaký sál, což by mohla být 
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i ta tělocvična, kde by se mohly pořádat 
kulturní akce, kam by mohli v zimě za-
lézt malí fotbalisté, malí hasiči nebo jiné 
kroužky.

• Koho byste rád pozval na příští štafe-
tový rozhovor do našeho zpravodaje? 
Pana Martina Vačkáře, který je japano-
log a scénárista, a rád bych se zeptal:
• Co obnáší studium japanologie?
• Co dobrého by se Češi mohli naučit 
od Japonců a naopak?
• Na jakou Vaši hru byste nás pozval 
do divadla?

Markéta Skřípalová

B L E S K O V É  O T Á Z K Y
• Dřina nebo talent?
Asi dřina.
• Co je vaše guilty pleasure, provinilé potěšení? 
Pivo (smích).
• Oblíbený seriál?
Simpsonovi.
• Tip na dovolenou?
Chorvatsko, protože se bojím lítat a nikam dál nedojedu (smích).
• Kočka nebo pes?
Pes.
• Jak byste se popsal třemi slovy?
Kliďas, člověk s určitým cílem a co rád pomůže.
• Ideální snídaně do postele?
Hemenex.
• Tři věci, co máte rád?
Rodinu, sport a hasiče.
• Tři věci, co nemáte rád?
Přetvářky, lži a pomluvy.
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S K  H U S I N E C - Ř E Ž
Starší přípravka

Zimní spánek jsme si nepřipustili a tré-
novali venku i  za  nepříznivého počasí 
skoro každý pátek prakticky celou zimu.

Plánované turnaje v  Líbeznické hale 
mají skvělou úroveň a  je nádhera opět 
vidět spoustu natěšených dětí v plné tě-

locvičně.
V březnu nás čeká ještě poslední tur-

naj a  závěrečné vyhodnocení. Koncem 
března se pomalu přesuneme s  trénin-
kem na hřiště a od dubna se rozeběhne 
jarní část sezóny pro starší přípravku. 

Mladší ročníky pravidelně trénují celou 
zimu každou středu pod vedením Stan-
dy Strnada a spol.

Budeme se těšit na podporu všech fa-
noušků nejen na domácím hřišti.

Václav Srba
S
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• Nová sezona 
v  házení dřevě-
ných kolíků je již 
za dveřmi. V mi-
nulých letech jste 
byli velmi aktivní 
v  pořádání tur-
najů. Na  co se 
mohou v naší ves-

nici hráči a příznivci kubbu těšit letos?
Nová sezona již prakticky začala, a  to 
zimním turnajem v Suchém Dole, který 
pořádal Kubb Klub Police. Začalo se hrát 
na tajícím sněhu a končilo se na zmrz-
lém sněhu. Byla to zajímavá zkušenost, 
ale nejsem si jist, zda se dočkáme po-
kračování i  v  příští zimě. V  letošním 
roce budeme jako vždy turnajově aktiv-
ní. Máme v plánu pořádat jarní (23. 4.) 
a podzimní (1. 10.) Husineckou Řežbu 
a nebude chybět ani již 6. ročník Husi-
nec KUBB OPEN (28. 5.). Letos to bude 
již pět let od založení našeho spolku Hu-
sinec KUBB. Každý rok si díky dotacím 
OÚ a  podpory řady našich sponzorů 
pořizujeme věci potřebné k  pořádání 
turnajů. Díky naší aktivitě a  píli jsme, 
a o tom jsem přesvědčen, nejlépe vyba-
vený spolek napříč celou republikou.
• Vloni jste poprvé přilákali na turnaj 
do Husince-Řeže zahraniční účastníky. 

Plánujete jim jejich účast u nás „opla-
tit“ a  vyrazit na  nějaký zahraniční 
podnik? 
Na podzimní turnaj k  Hastrmanovi 
přijeli kubbaři z  Rakouska a  opravdu 
máme v plánu jim jejich návštěvu opla-
tit. Jedná se konkrétně o turnaj v Linci 
na  břehu Dunaje (11.  6.). Celou Evro-
pou uznávané turnaje se konají ve Švý-
carsku. Vzhledem k nabytému českému 
kubbovému kalendáři nemohu říci, že si 
najdeme zbytky dovolených a  podnik-
neme výlet do země helvetského kříže.
• Zdá se, že pandemie covidu by mohla 
postupně odeznívat, což by mohlo na-
hrávat i větším akcím v evropském mě-
řítku. Co bude v tomto směru vrcholem 
nadcházející sezony? 
Vrcholem sezony je jako vždy MS 
na  švédském ostrově Gotland, ale co 
máme informace, tak se nikdo z  čes-
kých hráčů této akce nezúčastní. Co si 
naopak nenecháme uniknout je EKC 
(European kubb championships). Tur-
naj, který se po  dvouleté odmlce koná 
v německém přístavním městě Wismar 
(1.–3.  7.). O  velikosti této akce svědčí 
89  přihlášených týmů a 240  jednotliv-
ců z 11 zemí. Vyvrcholením na domácí 
scéně bude mistrovství republiky v Su-
chém Dole (26.–27. 8.), které se bude 
po vzoru EKC hrát v pátek (jednotlivci 
a šestičlenné týmy) a v sobotu (tříčlenné 
týmy).
• V  zahraničí se kubbové spolky sdru-
žují do  asociací. V  tuzemsku se o  po-
dobném kroku již delší dobu také hovo-
ří. Jak jste daleko? A jaké jsou případné 

plány české asociace?
Je pravda, že pár let nazpět se o  tomto 
kroku diskutovalo, až konečně letos se 
přešlo od  slov k  činu. V  lednu se sešli 
zástupci kubbových spolků a klubů a za-
ložila se Česká Kubb Asociace. Vše je te-
prve na začátku a čeká nás hodně práce. 
Hlavní cíl této nově vzniklé asociace je 
pořádání evropského šampionátu. Jak 
jsem zmínil, letos je to v Německu, pří-
ští rok Španělsko a v roce 2024 by měla 
přijít na řadu Česká republika.
• Kde si mohou zájemci vyzkoušet 
kubb, pokud se necítí rovnou na  tur-
naj? Chystáte například pravidelné 
tréninky?
Každý, kdo si chce vyzkoušet tuto pů-
vodem skandinávskou hru, bude ví-
tán. Jakákoli obava z premiérové účasti 
na  turnaji je naprosto zbytečná. Jelikož 
se hraje systémem, který jsme převzali 
ze zahraničí, tak se střetávají týmy, kte-
ré jsou si výkonnostně rovni. Co se týká 
našich pravidelných tréninků, tak tady 
hlavně rozhoduje počasí a  terén. Bližší 
informace o veškerých aktivitách naše-
ho spolku naleznete na našich webových 
stránkách www.husineckubb.cz a na so-
ciálních sítích Facebook a Instagram.

Patrik Urban a Katka Krmelová

H U S I N E C 
K U B B

Jako již tradičně čtenářům zpravodaje Naše vesnice přinášíme rozhovor s šéfem husi-
neckých „kubbařů“ Standou Kohoutkem. Co plánují hráči skandinávské hry na pří-
ští rok a chystají se opět reprezentovat naší obec v zahraničí? To vše a mnohem více 
v ochutnávce nové sezony spolku HUSINEC KUBB. 
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Happening – 20 let XC Řež
20 let od prvního ročníku závo-
du Cross Country Řež oslavíme 
jízdou po stopách XC Řež. Trať 
13  km (1  kolo nebo 2  kola) si 
můžou projet všichni v jakém-
koli tempu. Trať bude přizpů-
sobena pro rodiče a prarodiče, 
aby ji mohli projet i  s  dítětem 
v  sedačce nebo v  zapřaženém 
vozíku.

Startovné nebude, akci pod-
poruje Ifča a Jarda Pínovi a Po-
lepšovna ducha. Start v jednu 
hodinu.

Beer fest 
Ochutnávka 7 druhů piv svrchně i spod-
ně kvašených z  řemeslných pivovarů 
bude probíhat průběžně celý den. Ote-
vření Polepšovny v  11  hodin. Občerst-
vení zajištěno.

Koncert FREE Co BAND
Originální řežsko – libčicko – žižkovský 
tribute band legend britského blues a 
hard rocku Free a Bad Company. Začá-
tek koncertu v 17 hodin.

Srdečně vás zveme a tešíme se!
team Polepšovny

V E L K Ý  D E N  V   P O L E P Š O V N Ě
Sobota 23. 4. 2022

Lekce s prof. Kalábem
Ateliér na Červené skále v půlce února 
přivítal jako lektora prof. Libora Kalába, 
vedoucího malby a  kresby na  Pražské 
UMPRUM.

První den jsme tužkou či uhlem kres-
lili portrét hlavy podle živého modelu, 
druhý den pak i celé lidské tělo. Všichni 
byli překvapeni sami sebou, co  dokáží 
pod laskavým, profesionálním vedením. 

Atmosféru zpříjemnily nezapomenu-
telné a často neuvěřitelné historky pana 
profesora z výtvarného a školního pro-
středí. Pohoštění připravené samotnými 
kurzisty bylo také výtvarným dílem. Byl 
to příjemně strávený čas se vším všudy. 
Těšíme se, že si na nás pan profesor zno-
vu najde čas.

Připravované akce
• Na jaře přivítáme dalšího 
malíře, pana Jana Dingu. 
Společně se budeme věnovat 
olejomalbě.
• Proběhnou také další kurzy 
přírodní luxusní kosmetiky 
s Mgr. Lenkou Burianovou.
• V  létě si s  dětmi užijeme 
tradiční příměstské tábo-
ry jeden v  červenci (termín 
upřesním) a tradiční posled-
ní týden v srpnu.
• Na další květnovou aukci 
klubu přátel dětských domo-
vů právě tvořím nový obraz.

Jarmila Králová

A T E L I É R  J A R M I LY  K R Á L O V É
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Zima je pomalu za námi, i  tentokrát 
bylo kvůli pandemické situaci méně 
akcí. A  Knínice byla opět bez sněhu, 
takže ani běžky jsme neoprášili. Tak 
snad za rok…

Potkali jsme se ale v sobotu 18. pro-
since na vánoční vycházce. Vyrazili jsme 
dolů k  Vltavě a  po  proudu jsme došli 
pod jeskyni Drábovna, odkud jsme se 
vyšplhali až k  jejímu ústí. Po  průzku-
mu jsme pěšinkou stoupali ještě výše, 
až úplně na  vrcholek skal, kde jsme si 
odpočinuli na vyhlídce Velkého vrchu. 
Pak jsme popošli ještě na jednu vyhlíd-
ku a nedalekým průchodem jsme se do-
stali do  větrušického sadu, který právě 
získává nové oplocení. Jen tak tak jsme 
z  něho zase vyklouzli o  kus dál, neboť 
dělníci zrovna instalovali další kus plo-
tu. Spadaným listím jsme došli až na vr-
chol Červené skály, rozhlédli se a pak už 
jsme sbírali dříví, abychom mohli roz-

dělat oheň v nedalekém ohništi. Opekli 
jsme si buřty a chleba a zazpívali si i pár 
vánočních koled. Pak už se pomalu blí-
žila čtvrtá hodina, tak jsme po hřebeni 
došli k  dalšímu ohništi a  pak seběhli 
dolů k  Močidlům. Cesta nám pak už 
rychle utekla a na Července jsme se roz-
loučili a popřáli si krásné Vánoce.

V sobotu 15. ledna jsme pak se starší-
mi členy oddílu vyrazili vlakem do Pra-
hy na  městskou hru Šeptající javor. 
Herní materiály jsme už měli předem 
zakoupené, takže jsme si pak pomocí 
telefonu načetli hru a vydali se postup-
ně po osmi stanovištích v klidných čás-
tech Nuslí a  Nového Města. Tématem 
hry byla knížka Prašina, jejíž děj se ode-
hrává v  současnosti, avšak zanese nás 
i  do  pražské čtvrti zvané Prašina, kde 
se zastavil čas. Snažili jsme se tedy vy-
luštit osm nejrůznějších šifer a hádanek, 
dvakrát jsme museli použít i nápovědu, 

abychom se dostali dál. Hra byla zajíma-
vá, multimediální, na trase se nacházely 
i  pomůcky ke  hře, například obrázky 
nebo tajemná truhla se zvláštní dráhou 
pro kuličky. Po  úspěšném zvládnutí 
jsme ještě chvíli pobyli na hřišti v parku 
Folimanka, kde jsme si ve  stánku kou-
pili něco pro zahřátí. Tramvaj nás pak 
dovezla zpět na nádraží a ve tři hodiny 
jsme byli zpátky v Řeži.

V  nejbližší době nás čeká odložený 
výlet Po  stopách princezen, o  veliko-
nočních prázdninách výprava na Kníni-
ci a možná i něco víc. Od dubna pak za-
čnou zase pravidelné cyklistické výlety.

Také se rozeběhly přípravy na  letní 
tábor, do konce března probíhá i přihla-
šování pro členy oddílu, proto neotálejte 
s přihláškou!

Krásné jarní dny…
Jitka Kroupová

T O M  Ř E Ž
Co se dělo v zimě
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Adventní procházka
Tato akce měla svou pre-
miéru již v  roce 2020, 
kdy vládní protiepide-
mická opatření nedo-
volila v  obci uspořádat 

tradiční vánoční aktivity.
Pro úspěšnost akce se na ni rozhodli 

členové Spolku navázat také v roce 2021, 
kdy adventní čas nakonec ovládla po-
dobná protiepidemická opatření jako 
v roce předchozím.

Do Adventní procházky se v  roce 
2021 zapojilo 15  rodin, které u  svých 
domovů připravily malá zastavení s pro-
dejem či výrobou předmětů tematicky 
souvisejících s Vánoci.

Korzující obyvatelé obce si na  jed-
notlivých stanovištích mohli zakoupit 
drobné dárky jako přírodní kosmetiku, 
šperky, textilní výrobky, keramiku, vit-
ráže, ozdoby na stromeček, jmelí, per-
níčky nebo se občerstvit domácími dob-
rotami a nápoji.

Kdo vyrazil na Adventní procházku, 
mohl se pohodlně orientovat pomocí 
interaktivní mapy, která ukazovala pozi-
ce všech stanovišť.

Kromě oživení komunitního života, 
příjemného setkání se sousedy a  na-
ladění se na  Vánoce, měla Adventní 
procházka ještě další přesah v  podobě 
darovaných výtěžků z  prodeje na  cha-

ritativní účely. Prodávající, ale vlastně 
i  kupující, podpořili organizace jako 
Dobrý anděl, Modrý kruh, útulek pro 
opuštěná zvířata, zaplatili štědrovečerní 
večeři lidem bez domova nebo podpo-
řili zakoupení konkrétní kompenzační 
pomůcky pro potřebné. Dražbou svého 
obrazu přispěla také paní Králová pro 
sdružení Slunce.

Akce zaznamenala mnoho pozitiv-
ních ohlasů, a  proto doufáme, že se ji 
podaří uspořádat i v tomto roce a stane 
se v obci tradicí.

Vánoční otevření kaple sv. Václava
Ve dnech 24. a  25.  prosince 2021 byla 
poprvé v  době Vánoc otevřena veřej-
nosti kaple sv. Václava v Řeži. Díky spo-
lupráci obyvatel obce se podařilo shro-
máždit množství rozmanitých betlémů, 
které byly umístěné ve vánočně vyzdo-

bené kapličce po dobu jejího otevření.
Kdo kapli navštívil, mohl obdivovat 

tradiční papírové betlémy, betlém vit-
rážový či dřevěný, pocházející přímo 
z města Betléma nebo nádherný staro-
žitný vyřezávaný betlém.

V kapli bylo pro příchozí přichystané 
také Betlémské světlo k připálení done-
sené svíčky. Bonusem pak bylo drobné 
občerstvení venku před kapličkou, které 
posilnilo během vánoční procházky.

Kapličku navštívilo na Vánoce mno-
ho obyvatel, kteří tuto možnost velmi 
ocenili. Doufáme, že i  tato aktivita se 
stane krásnou tradicí do dalších let.

Kateřina Špidlenová

O H L É D N U T Í  Z A   P Ř E D V Á N O Č N Í M I 
A K C E M I  V   O B C I

Adventní procházka a Vánoční otevření kaple sv. Václava
V adventním čase se v obci i přes protiepidemická opatření podařilo uspořádat dvě milé a úspěšné akce, za jejichž organizací stojí 
členové Spolku přátel ZŠ a MŠ Husinec-Řež, s podporou obecního úřadu a u druhé jmenované také s podporou pátera Kamila 
Vrzala, pod jehož farnost řežská kaple spadá.
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Dětičky na nás nezanevře-
ly a  dokonce se i  nějaké 
dušičky přidaly a  po  nu-
cené přestávce se začalo 
hned zostra požárními 

útoky, neboť se zase nezadržitelně blížily 
prázdniny a po nich naše oblíbené závo-
dy ve Zdibech SRANDAMAČ.

Letos jsme byli připraveni opět ob-
sadit všechny startovní listiny všech 
kategorií. Nebylo to ovšem tak jednodu-
ché. Nejprve se nám porouchala PS12, 
ale za  přispění kamarádů a  šikovnos-
ti našich mužů poslední trénink před 
závody zase fungovala jako hodinky 
a možná i lépe. I dát dohromady druž-
stva byl problém, když se náš nový člen 
Kuba Jeřábek rozhodne v termínu závo-
dů oženit, a někteří členové závodního 
družstva mužů, žen i dětí jsou svatební 
hosté. Některé zlobí zdraví a  Gába si 
na posledním tréninku poraní sval. Ale 
Martina se nenechala dlouho přemlou-
vat a přidala se k (Z)MATKU, a za to jí 
moc děkujeme. Ženy se doplnily dívka-
mi od dětí. Děti se  doplnily  MLADŠÍ 
staršíma a naopak. Naše heslo je už roky 
„není důležité vyhrát, ale užít si to a tře-
ba přivést i medaile“.

11. 9. 2021 byl den, kdy se to povedlo 
všem. Ale i tak bych letošní ročník urči-
tě přejmenovala spíše na NERVYMAČ. 
Mladší družstvo bylo složeno ze čtyř no-
vých členů kroužku a přesto, že nebylo 
mnoho času na trénování, získalo krás-
né 2. místo v této kategorii. Naši mazáci 
STARŠÍ žáci museli ukázat, co v nich je, 
a již prvním časem 00:32:02 vedli první 

kolo soutěže. Druhý pokus nezačal moc 
dobře, ale naštěstí nefungovala časomí-
ra a mohli svůj pokus opakovat. Do tře-
tice všeho dobrého, nervy nás dospělých 
na  pochodu. Časomíru jsme hypnoti-
zovali pohledy a vyšlo to, druhý platný 
pokus se zastavil na čase 00:31:42. I prv-
ní pokus by znamenal první místo, ale 
toto bylo potvrzení jejich suverénního 
výkonu a zaslouženého prvenství. Ještě 
musíme poděkovat klecanským hasi-
čům, že našemu družstvu půjčili svoje 
savice, neboť ty naše se pokazily a byly 
nepoužitelné.

A teď jsou na řadě (Z)MATEK a 
J(ELITA). Nejde o nás dospělé, ale hlav-
ně o dětské úspěchy. Jenže pak jsou ner-
vy ještě větší než u dětí, muži podporují 
svoje ženy a  ženy zase svoje muže. No 
zkrátka jedna velká hasičská rodina pro-
pletená všemi kategoriemi. Ale letos to 
bylo i  přes všechny počáteční kompli-
kace úspěšné pro všechna naše družstva 
(MLADŠÍ 2.  místo, STARŠÍ 1.  místo, 
(Z)MATEK 2.  místo, J(ELITA) 3.  mís-
to).

Dále jsme se zúčastnili závodů 
v  požárním útoku na  okresní úrovni 
v  Křížkovém Újezdci. Šlo o  18.  ročník 
„O  pohár starosty Okresního Sdruže-
ní Hasičů“. Nervy se daly krájet, první 
okresní závody, vše do poslední hadičky 
a kapičky dle pravidel požárního útoku, 
nekompromisní rozhodčí. Konkurence 
družstev, které nikdo nezná. Ale ostuda 
to nebyla. Družstvo MLADŠÍCH vy-
bojovalo 4. místo, družstvo STARŠÍCH 
5. místo.

Jako Hasiči jsme byli požádáni také 
pro spoluúčasti na  společenských akcí 
v  obci. První bylo slavnostní svěcení 
zvonu Václav. Pro tuto nevšední akci 
byly pro naše členy pořízeny ve  spolu-
práci s  obcí nová trička s  logem obce, 
za které obci děkujeme.

Turistický oddíl mládeže nás požádal 
o  vytvoření lanové dráhy na  trase jimi 
pořádaného Terénního závodu.

Děti ze školní družiny se byly podívat 
v  hasičárně na  OÚ a  potom se mohly 
účastnit i praktické ukázky na hřišti.

ÚJV nám nabídlo postavit si prodejní 
stánek při pořádní akce Noc vědců před 
areálem ústavu, kde konal program.

Doufáme, že letošní rok bude také 
úspěšný a již teď se chystáme na každo-
roční akce, které byly v minulých letech 
zrušeny.

Velké díky patří našim sponzorům 
obci Husinec a ÚJV Řež za nemalé dary 
na nákup pomůcek pro potřeby mladých 
hasičů. Letos již byly využity na nákup 
nových savic pro požární útok a hlavně 
nových soutěžních dresů, v kterých bu-
dou moci děti reprezentovat naši obec. 
Též děkujeme panu Romanovi Pavle-
chovi z  firmy Rössle za  pořízení party 
stanu, a  že letos vybavil děti slušivými 
kšiltovkami a zimními čepicemi.

Pokud by někdo z  dětí měl zájem 
navštěvovat kroužek Mladých Hasi-
čů, zde je kontakt: Katka Studničková, 
724 501 292.

Kroužek probíhá vždy ve  čtvrtek od 
16 hodin.

Kateřina Studničková

H A S I Č I  H U S I N E C - Ř E Ž
Ohlednutí za rokem 2021 – začátek roku byl ve znamení covidu. Kroužek proto nefungoval jak je zvykem i přes zimu, ale museli 
jsme počkat, až se situace zlepší a budeme moct s dětmi opět fungovat, jak jsme zvyklí.
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Rok 2021 byl pro nás, Řež-
ské zahrádkáře, plodný ne-
jen na záhoncích.

První společné setkání 
sice proběhlo kvůli epide-
miologickým opatřením 

až v  květnu, ale díky tomu bylo mož-
né setkání uskutečnit venku v  Osadě 
pod Řivnáčem v  přátelském kruhu. 
A  to doslova – kolem velkého ohniš-
tě. Plánů vzniklo dost a  podařilo se je 
i zrealizovat. Naši členové přijali do ro-
din malé listnáčky k  adopci, v  rámci 
projektu „Pěstuju strom pro Husinec 
a  Řež“. S  velkým úspěchem se setkala 
komentovaná procházka po  pražském 
Novém Světě. Krásný byl i  celodenní 
výlet do  Českých Budějovic a  na  Hrad 
Pořešín, spojený s návštěvou večerního 
představení Romeo a  Julie divadelní-
ho spolku Kašpar. V  září jsme se spo-
lečně rozloučili s  létem, opět v  Osadě 
pod Řivnáčem, formou společenského 
odpoledne, ve  kterém nechybělo do-
mácí občerstvení, zahradní hry (kubb, 
mölkky, stolní tenis, obří člověče nezlob 
se…) a hudba nejen reprodukovaná, ale 
i  živá!! Radost máme i  z  nově naváza-
né spolupráce s pořadateli blešího trhu. 
Díky tomu se podařilo v říjnu uspořádat 
2 TRHY v 1. Zahrádkářský trh a Řežský 
blešák proběhl 2. 10. na travnatém plác-

ku pod Hospůdkou U hřiště. Účast cca 
200 návštěvníků a více než příjemná at-
mosféra nás přesvědčila o smysluplnosti 
celé akce.

Výlet vlakem do Děčína a  návštěva 
místního krásného zámku a milé pose-
zení v kavárně „Kousek lásky“ byla teč-
kou za podzimem.

Jako příslib zimy proběhla koncem 
listopadu již tradiční Adventní dílna. 
Účast na plánovaném rozsvěcení vánoč-
ního stromu byla bohužel znemožněna 
covidovou situací, ale nepochybujeme, 
že letos to již vyjde :-).

Na letošní rok chystáme podobnou 
porci akcí. Na  již proběhnuvší výroční 
členské schůzi jsme nejen přivítali dvě 
nové členky, ale též naplánovali pro 
všechny obyvatele naší obce následující:
• 5. 3. 2022 – Veřejná přednáška o pro-
jektu vědců z Fakulty životního prostře-
dí – PRAHA KVETE. V  rámci tohoto 
setkání je možné se přihlásit do projek-
tu a získat zdarma speciální osevní směs 
a jednoduché metodické pokyny k zalo-
žení květnaté loučky, která pomáhá pře-
žít pro nás tak důležitým opylovačům 
a dalším druhům hmyzu.
• 23. 4. 2022 – 2 TRHY v 1 – Jarní za-
hrádkářský trh a  Řežský blešák. Opět 
na  plácku pod Hospůdkou U  hřiště. 
Vše na co si vzpomenete a může se Vám 

hodit. Výtvarná dílna pro děti i dospě-
lé. Občerstvení. Tak jako posledně, ale 
tentokrát v jarním slunci. (V což všichni 
věříme :-)).
• 5. a 6. 8. 2022 – Dvojitá návštěva di-
vadla. V  Radonicích u  Prahy v  parku 
s vodní plochou – ROZMARNÉ LÉTO 
a  ROZMARNÝ BONUS divadelní-
ho spolku Kašpar. Kultovní inscenace 
kultovního díla Vladislava Vančury 
a  druhý den tzv. Bonus v  podobě „ni-
kdy neviděných scén“. Ideální možnost 
zhlédnout ve  dvou za  sebou jdoucích 
letních večerech. Nádherná čeština, 
krásné písně, magická atmosféra, párek, 
pivo, malinovka…

O podzimu rozhodne budoucnost, 
ale pokud vyjde jarní verze trhu, rádi 
bychom se podíleli i na té podzimní, již 
odzkoušené. Samozřejmě též adventní 
dílna bude a  již zmíněná účast na  roz-
svěcení stromu.

O všech dalších našich veřejných ak-
cích, výletech a setkáních se dozvíte do-
statečně dopředu na našich nástěnkách 
v  obci. A  pokud máte chuť se k  nám 
připojit, neváhejte. Uděláte radost sobě 
i nám.

S pozdravem, Zahrádkáři Řež.
Honza Zadražil ml.

Z A H R Á D K Á Ř I  V   R O C E  2 0 2 1
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Poslední naháňka na 
černou zvěř v této lovec-
ké sezóně se uskutečnila 
v sobotu 22. ledna 2022. 
Probíhala v  lokalitách, 
ve  kterých jsme při 

předchozích naháňkách vždy narazili 
na větší množství této zvěře. Jednalo se 
o Šulkovnu a stráně nad Vltavou u pří-
vozu a nad tůněmi. V náročném skalna-
tém terénu byla ve dvou lečích ulovena 
dvě divoká prasata. Celkem se tak na 
společných lovech v této sezóně ulovilo 
12 kusů černé zvěře. Nadále bude odlov 
pokračovat individuální formou, tj. šou-
lačkou nebo na čekané.

Důvodem intenzivního lovu je trva-
lé nebezpečí vypuknutí afrického moru 
prasat (AMP). I  když v  současnosti se 
tato choroba na  území ČR nevyskytu-
je, hrozí její zavlečení ze  sousedních 
států – Německa, Polska, Slovenska 
a  Maďarska, ve  kterých se nachází ně-
kolik ohnisek. Máme ještě v živé paměti 
průběh této vysoce nakažlivé choroby, 
která naštěstí není přenosná na člověka, 
před několika lety na  Zlínsku, kterou 
se podařilo zlikvidovat enormním úsi-

lím zainteresovaných státních orgánů 
a  různých organizací. Jedinou cestou 
byla úplná likvidace populace černé 
zvěře v  zasažené oblasti. Nejprve jejím 
uzavřením pomocí oplocení a nakonec 
intenzivním odlovem včetně zapojení 
policejních odstřelovačů. Jako preven-

tivní opatření je v současnosti vytyčeno 
nárazníkové pásmo u  severních hranic 
státu, kde platí zvláštní opatření Státní 
veterinární správy určující povolené 
způsoby lovu, výši zástřelného, nálezné-
ho padlého kusu apod.

Ing. Jindřich Trpák

M Y S L I V O S T  –  Č E R N Á  Z V Ě Ř
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Radionuklidy kolem nás
Někteří z  nás se s  radionuklidy setkali 
u  lékaře, ať už při nejrůznějších vyšet-
řeních či v  podobě léčiv. Tyto metody 
jsou částečně na  ústupu, přes veškeré 
přínosy dochází i k nežádoucí radiační 
zátěži. Všichni pak radionuklidy využí-
váme nepřímo – jaderné elektrárny jsou 
nedílnou součástí našich energetických 
zdrojů. Jejich využívání klade vysoké 
nároky na  bezpečný způsob ukládání 
radioaktivního odpadu a řešení případ-
ných nežádoucích úniků do prostředí.

Ačkoli k  nim dochází naprosto vý-
jimečně, největší hrozbou jsou havárie 
jaderných reaktorů. Následky jsou pak 
obrovské. Všichni známe dramatický 
průběh havárie v  Černobylu (1986), 
z  doby méně dávné pak havárii ve  Fu-
kušimě (2011). Bohužel pro tyto situace 
stále prakticky neexistuje vhodné řešení. 
Ve Fukušimě i více jak deset let po ne-
hodě probíhá neustálé chlazení rozta-
veného jádra reaktoru, což produkuje 
těžko představitelné množství kontami-
nované vody. Odhaduje se, že již v prů-
běhu letošního roku dojdou skladovací 
kapacity a jedním ze zvažovaných řeše-
ní je řízené vypouštění kontaminované 
vody do oceánu. 

Mezi nejnebezpečnější prvky přítom-
né v kontaminované vodě patří radioak-

tivní izotopy cesia a stroncia. Stroncium 
velmi snadno přechází do kostí, kde na-
hrazuje vápník, a zvyšuje tak nebezpečí 
vzniku leukémie a  dalších závažných 
onemocnění. Výzkum a  vývoj vhod-
ných sorbentů zachycující radionuklidy 
z vodných roztoků je tedy zásadní.

Oxid grafenu přichází na scénu
V posledních letech se stále častěji sklo-
ňují možnosti jednoho z  inovativních 
materiálů – oxidu grafenu. Sloučenina, 
která byla původně mezikrokem k výro-
bě grafenu (uhlík ve formě dvourozměr-
ných vrstev o tloušťce jednoho atomu), 
má i  sama o  sobě potenciálně skvělé 
vlastnosti. Dokáže zachytit velké množ-
ství nežádoucího radionuklidu, navíc je 
stabilní a není zdraví škodlivá. Má však 
také jednu významnou slabinu – ochot-
ně zůstává v roztoku a lze ji jen s obtíže-
mi odfiltrovat. 

Řežský vědecký tým však přišel s ori-
ginálním řešením – spojit oxid grafe-
nu s  polymery (např. polystyrenem), 
a vytvořit tak nanokompozit, který si 
zachová výhodné vlastnosti samotného 
oxidu, avšak potlačuje jeho nevýhody. 
Silnou stránkou výsledných materiálů je 
i  jednoduchá výroba, která je pro vyu-
žití ve větším měřítku klíčová. K úspěš-
né syntéze stačí míchání jednotlivých 

složek ve  vodném roztoku 
za pokojové teploty.

Titanka opět v akci
Oxid grafenu je unikátní, 
ale rovněž velmi drahý ma-
teriál. Výzkum se tak za-
měřil i na látku dostupněj-
ší – amorfní hydratovaný 
oxid titaničitý, TiO2.H2O. 
Jeho mikrokrystalická bez-
vodá forma je známá jako 

titanová běloba, o jejímž širokém spek-
tru použití jsme již psali (Naše Vesnice 
2021/1). Aby však mohl fungovat i jako 
sorbent, bylo třeba pozměnit jeho vlast-
nosti. Vědci přišli se zcela originálním 
řešením!

Chování TiO2 totiž určuje vedle slo-
žení také tvar částic. Vědci využili jevu 
zvaného pseudomorfóza, kdy vznikající 
látka převezme tvar částic původního 
materiálu – v  tomto případě hydrato-
vaného síranu titanylu a  získá výborné 
sorpční vlastnosti, které byly úspěšně 
vyzkoušeny a patentovány pro zachyco-
vání nebezpečného stroncia z kontami-
nované vody i různých těžkých kovů.

Sorbenty radionuklidů potřebujeme 
nejen po  jaderných haváriích, ale i pro 
čištění odpadních vod vzniklých při 
těžbě uranu. Téma se tak úzce dotýká 
i  našeho území. V  pokračujícím vý-
zkumu se vědci zaměřují nejen na další 
možnosti TiO2, ale i na využití a úpravu 
přírodních materiálů, jako jsou mine-
rály zeolity. U  nejslibnějšího syntetizo-
vaného vzorku v  této chvíli právě pro-
bíhá patentové řízení. Nechme se tedy 
překvapit, které z vyvíjených unikátních 
materiálů potkáme v praxi.

Zdeňka Čermáková
Ústav anorganické chemie AV ČR, v. v. i.

J A K  N A  T O X I C K É  R A D I O N U K L I D Y
V Řeži probíhá vývoj unikátních sorbentů

Radionuklidy mají široké využití – pomáhají nám při lékařských vyšetřeních nebo jako léčiva, 
ve velkém se pak používají v průmyslu a zejména jako palivo jaderných elektráren. Nicméně 
radionuklidy jsou dobrý sluha, ale zlý pán. Jakmile se vymknou kontrole, dochází ke značné 
ekologické zátěži a velkým rizikům pro zdraví člověka. Proto tým vědců a vědkyň z Centra in-
strumentálních technik ÚACH v úzké spolupráci s týmem z ÚJV vyvíjí a zkoumá sorbenty, které 
nebezpečné radionuklidy z prostředí zachycují. A díky originálnímu přístupu se jim daří!
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Areál v  Řeži je stále nejvýznamnější 
tuzemskou základnou aplikovaného 
jaderného výzkumu. Vysoká odborná 
úroveň našich jaderných fyziků a  in-
ženýrů je přirozenou kvalifikací také 
k účasti na fúzním výzkumu. Centrum 
výzkumu Řež k  tomu disponuje výji-
mečnou experimentální infrastruktu-
rou, kterou nedávno významně rozšířil 
projekt Udržitelná energetika – SUSEN. 
Jednou z  největších technologických 
investic SUSEN je vybudování světově 
unikátního experimentálního komple-
xu pro zatěžování fúzních materiálů 
a  konstrukčních komponent velmi vy-
sokým teplotním tokem.

Komplex HELCZA (High Ener-
gy Load Czech Assembly) je umístěn 
na pracovišti CVŘ v Plzni. Jeho hlavním 
účelem je testování takzvaných pane-
lů první stěny termojaderného reak-
toru. Ty budou sloužit k  přenosu tepla 
z plazmatu o teplotě až 150 milionů °C 

do  chladicího média. Evropská unie 
zodpovídá prostřednictvím organizace 
Fusion for Energy (F4E) za  dodávku 
215  panelů první stěny – to je zhruba 
polovina z celkového počtu, které budou 
v  ITER instalovány. Jde o  konstrukčně 
i  materiálově velmi složitou kompo-
nentu, proto je nutné nejprve otestovat 
prototypy a  na  základě výsledků pak 
vybrat nejvhodnějšího výrobce „ost-
rých“ panelů. Testy prověřují především 
celistvost (integritu) panelu a jeho odol-
nost vůči extrémním tepelným tokům 
až 20 MW/m2, které odpovídají skuteč-
ným podmínkám v reaktoru ITER. Pro 
představu: je to energie odpovídající 
celkovému elektrickému příkonu men-
šího okresního města, ale soustředě-
ná na  plochu pouhého jednoho metru 
čtverečního. Zařízení HELCZA vyvi-
nuté v Centru výzkumu Řež je unikátní 
v tom, že dokáže simulovat právě takové 
podmínky. Na  světě stojí několik po-

dobných zařízení, ale pouze HELCZA 
disponuje zároveň odpovídajícím vyso-
kým výkonem i  dostatečnými rozměry 
testovací nádoby pro umístění celého 
panelu první stěny ITER. Jednotlivé 
panely mají rozměry cca 1 × 1,5  metru 
a váží bezmála 1,5 tuny. V březnu 2021 
na  základě výsledků všech požadova-
ných předprovozních testů schválila F4E 
takzvaný Commissioning Final Report; 
to je nutnou podmínkou pro možnost 
testování nejen prototypů, ale i ostrých 
panelů, které budou v ITER instalovány. 
Aktuálně je testován již druhý dodaný 
prototyp panelu a zařízení HELCZA je 
tak v rutinním provozu.

Reaktor ITER předvede v blízké době 
celému světu, že výroba fúzní energie 
je technicky možná. Přesto bude cesta 
k elektřině z fúze ještě dlouhá a bohatá 
na vědecké výzvy – rozhodně je na co se 
těšit a jsme rádi, že můžeme být při tom.

Jiří Kuf - marketing, Skupina ÚJV

H E L C Z A  T E S T U J E  M A T E R I Á LY 
P R O  J A D E R N O U  F Ú Z I

Začátkem letošního února byly zveřejněny rekordní výsledky půlroční série experimentů s fúzním palivem a ohřevem plazmatu 
na tokamaku JET v britském Culhamu. Během nich se dařilo dosahovat předpokládaných parametrů – potvrdila se přesnost mo-
delů a stabilita plazmatu. Tyto výsledky jsou velmi slibné i pro budoucí fungování mezinárodního fúzního reaktoru ITER, který 
se staví ve Francii. Projekt ITER – jeden z nejambicióznějších světových projektů – má dokázat, že jaderná fúze je budoucností 
energetiky. S odhadovaným rozpočtem přes 20 miliard EUR je ITER druhým nejdražším mezinárodním vědeckým projektem, 
prvenství drží Mezinárodní vesmírná stanice – její cena se odhaduje na 150 miliard USD.
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Iontový svazek zmenšený na  průměr 
jednoho mikrometru (mikrosonda) 
skenuje daný vzorek. Podle vybuzeného 
záření lze pak třeba sledovat rozložení 
chemických prvků v porézních materi-
álech na bázi polymerů a grafenu, per-
spektivních pro aplikace v mikrosenzo-
rech chemických i biologických látek.

Nejlehčí dostupný svazek iontů, kte-
rým je protonový svazek, zároveň díky 
své velké schopnosti prostoupit tenkým 
materiálem umožňuje iontovou skeno-
vací mikroskopií zobrazit vnitřní struk-
turu porézního materiálu.

Pro analytické účely využíváme malé 
iontové proudy pro minimalizaci po-
škození vzorku při analýze. Naopak zvý-
šíme-li iontové proudy a zaměříme-li se 
na  radiačně citlivé materiály, můžeme 
tyto ionty použít pro iontovou litogra-
fii. V  tom případě iontovým svazkem 
přímo vytváříme mikrosoučástky (mi-
kroobrazce) a  měníme v  daném místě 
strukturu i  fyzikální vlastnosti materi-
álu bez použití ekologicky problema-
tických chemických po-
stupů. Tento postup je 
mimořádně perspektivní 
pro vývoj mikroelektro-
niky (včetně flexibilní), 
optiky, a senzorových 
aplikací. Současně labo-
ratoř vytvořila i  vlastní 
software, který umožňuje 
přenos libovolných ob-
razců a  struktur do  libo-

volných typů materiálů.
Metoda inovativně využívá i  těžších 

iontů, například uhlíkových, pro vytvá-
ření mikrostruktur v  různých materiá-
lech. Využívání těžších iontů pro tyto 
účely je novou cestou, v  Evropě dosud 
příliš neprošlapanou. Těžší ionty mají 
řadu výhod: výrazně lepší lokalizaci 
energie či využitelnost pro širší škálu 
aplikací.

Iontový svazek mění elektronovou 
a  chemickou strukturu materiálu na 
povrchu. Lze takto výrazně rozšířit či 
změnit fyzikální vlastnosti materiálu, 
elektricky nevodivé materiály v  místě 
modifikace ionty změnit na  polovodi-
vé či vodivé, případně změnit optické 
vlastnosti například absorpcí určité 
vlnové délky záření (což bývá žádoucí 
zejména v  optice). Současně iontovou 
litografií vytvoříme složité morfologie 
povrchů, na  nichž lze poté díky zvět-
šenému chemicky aktivnímu povrchu 
na velmi malé ploše detekovat škodlivé 
plyny, biologické molekuly (například 

enzymy), případně tyto povrchy po ozá-
ření UV světlem mohou účinně odbou-
rávat organické škodlivé látky.

Pro tento účel jsou nejperspektivněj-
ší materiály na  bázi grafenu a  polyme-
rů obohacené například  nanočásticemi 
vzácných kovů (zejména zlata). Grafen 
je materiálem s vysokou elektrickou vo-
divostí, pružným i  pevným. Skládá se 
z uhlíkových atomů uspořádaných jako 
včelí plástve a lze jej vytvořit ve vrstvách 
o tloušťce pouhého jednoho atomu. Při 
přípravě grafenu laboratoř pracuje s tzv. 
grafen oxidem (GO), který oproti grafe-
nu obsahuje navíc kyslíkové skupiny a je 
nevodivý. Iontový svazek následně kys-
líkové skupiny uvolní a vytvoří redukcí 
grafen pouze v  místě dopadnu svazku. 
Vzniknou tak vodivé cesty v nevodivém 
materiálu. 

Velmi zajímavou aplikací iontové li-
tografie v GO jsou mikrokondenzátory, 
využitelné v mikroelektronice jako mi-
niaturní, flexibilní a  poměrně snadno 
rozložitelné zásobníky energie. Labora-

toř Tandetronu tyto mikro-
kondenzátory vytvořila v růz-
ných polymerech a  v  grafen 
oxidu pomocí iontové mikro-
sondy – uhlíkových fokuso-
vaných iontů s energií 5 MeV 
(megaelektronvoltů).

Miroslav Dočkal 
Ústav jaderné fyziky AV ČR

I O N T O V Á  M I K R O S O N D A  V   N O V É  M E T O D Ě 
A N A LÝ Z Y  A   P Ř Í P R A V Y  M I K R O S T R U K T U R

Laboratoř Tandetronu, součást ÚJF AV ČR, provozuje tandemový lineární urychlovač iontů Tandetron 4130 MC, instalovaný 
v Řeži v roce 2005. Tým laboratoře pracoval v posledních letech na nových aplikacích metody iontové mikrosondy a rozvinul ji tak, 
aby byla použitelná univerzálně a více způsoby. 
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Holdingová společnost IQS Group, 
s. r. o., sídlí v  areálu Ústavu jaderného 
výzkumu v Řeži u Prahy, má také pro-
vozovnu v  Brně. Zabývá se nanoarchi-
tekturou hmoty, tedy skládáním objektů 
z plastových ale i jiných materiálů s de-
tailem na úrovni stotisíciny milimetru.

IQS Group je firma s  vysokým ex-
portním potenciálem, zaměřena na  tři 
základní směry uplatnění svých klíčo-
vých technologií.

Aplikačními směry jsou ochrana pro-
ti padělání, a  to zejména vývoj a výro-
ba bezpečnostních prvků pro ochranu 
bankovek a  dokladů, vývoj a  výroba 
unikátní optiky, která je založena na 
mikro-nanostrukturovaných površích 
a  v  neposlední řadě vývoj 3D nanotis-
káren.

Firma je ve všech třech směrech 
na absolutní technologické špici ve svě-
tovém měřítku.

3D nanotiskárny 
V prosinci loňského roku se podaři-
lo sestavit 3D nanotiskárnu již II.  ge-
nerace, která bude finálně dokončena 
v  průběhu tohoto roku. Hned poté 

bude následovat vývoj 3D nanotiskár-
ny III. generace. 3D nanotisk je aditiv-
ní technologie, podobně jako je tomu 
u klasických 3D tiskáren. Rozlišení de-
tailů, které je ale nanotiskárna schopna 
docílit, je okolo 100 nm, což je méně než 
tisícina průměru lidského vlasu.

Nanotisk je zaměřen do  několika 
aplikačních oblastí. Jedním z  nich je 
např. vývoj a výroba úplně nových ma-
teriálů na  bázi kovů, keramik a  plastů, 
které jsou velmi pevné a pružné, ale při-
tom extrémně lehké. Lze z nich teoretic-
ky postavit automobil, který bude vážit 
přibližně 400 g. Tyto materiály naleznou 
uplatnění zejména v  leteckém průmys-
lu, v kosmických aplikacích, ale i dalších 
strojírenských odvětví.

Druhým směrem využití nanotisku 
je výroba podpůrného lešení pro růst 
buněk. Buňky se tak lépe množí a  jsou 
schopny organizovat se ve  větší celky. 
Cílovým stavem je mít možnost vytisk-
nout lešení pro tkáňové nebo dokonce 
orgánové náhrady, které jsou založeny 
na kultivaci z vlastních kmenových bu-
něk příjemce.

Je zde ale celá řada dalších směrů, kde 

se tato nová technologie uplatní, např. 
návrh a  výroba mikrorobotů, čipů pro 
mikrochemickou výroba speciálních 
senzorů, řešení dopravy léčiv do lidské-
ho těla, ale jsou to také speciální elek-
trody pro nové typy baterií, palivových 
článků, světlovodné spoje budoucích 
optických čipů apod.

IQS Group demonstrovala vlast-
ní 3Dnanotiskárnu v  českém pavilonu 
na  výstavě EXPO  2020 v  Dubaji, kde 
celému světu představila vytištěný nej-
menší model celého komplexu mešity 
v Mekce. Jde o model, který je 600tisíc-
krát zmenšeným originálem, takže jeho 
celkový rozměr je několik desetin mi-
limetru a celá mešita i s okolním chrá-
mem se bohatě vejde na povrch mako-
vého zrnka. Byla vyrobena z ryzího zlata 
a získala mnoho ocenění. Můžete si pro-
hlédnout, s jakou přesností je tento mi-
niaturní model vyroben, na  přiložené 
fotografii z elektronového mikroskopu.

Miniaturní sochy, domy, chrámy 
a  jiné objekty vytištěné na  3Dnanotis-
kárně samozřejmě nemají žádný tech-
nický význam, demonstrují pouze to, že 
technologie 3D nanotisku se stala již re-
alitou a že je připravena pro každoden-
ní laboratorní využití. To průmyslové 
přijde až s modelem III. generace, která 
zásadním způsobem změní strojírenský 
průmysl, ale uplatní se i v lékařství, far-
macii, energetice a jiných odvětvích.

Tomáš Těthal

3 D  N A N O T I S K  V   I Q S  G R O U P
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Ukliďme Česko2. 4.

Jarní zahrádkářský 
trh a Řežský blešák23. 4.

KUBB – jarní 
HUSINECká ŘEŽba23. 4.

Svoz biopopelnic 9. 5.

Kurz první pomoci 
(pokročilí) 15. 5.Jarní rozBĚH26. 3.

Turnaj RoboRally2. 4.

Svoz biopopelnic11. 4.

Svoz nebezpečného 
odpadu23. 4.

Svoz biopopelnic 23. 5.

Svoz velkoobjemového 
odpadu9. 4. Svoz biopopelnic 6. 6.

Svoz biopopelnic 20. 6.

Velký den v Polepšovně23. 4.

6. ročník Husinec 
KUBB OPEN28. 5.
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